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Abstract

A comprehensive list of all type specimens of the manucodes and birds of paradise (Paradisaeidae),
satin birds (Cnemophilidae) and bower birds (Ptilonorhynchidae) housed in the Museum für
Naturkunde der Humboldt-University of Berlin (ZMB) is given, including those specimens
considered to be paralectotypes and paratypes. Each entry discusses the history of the specimen, its
nomenclature and taxonomy. The introduction gives a brief overview on ZMB registration numbers
and a short history of research into avian types at the ZMB.
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Zusammenfassung

In dieser Arbeit werden alle Typen der Paradiesvögel (Paradisaeidae), der Furchenvogelartigen
(Cnemophilidae) und Laubenvögel (Ptilonorhynchidae), die am Museum für Naturkunde der
Humboldt-Universität zu Berlin (ZMB) aufbewahrt werden, gelistet, einschließlich derjenigen
Exemplare, die Para- und Paralektotypen darstellen. Jeder Eintrag diskutiert zudem die
Sammlungsgeschichte der Exemplare, und, wenn nötig, die Nomenklatur und Taxonomie. Die
Einleitung gibt eine kurze Übersicht der am ZMB verwendeten Registrationsnummern wieder und
reflektiert die historischen Bemühungen zu einem Typenkatalog am ZMB.

Introduction

The Museum für Naturkunde of the Humboldt-University of Berlin (ZMB) holds by far
the largest bird collection in Middle Europe, containing an estimated 3000 avian type


